



## Jordan Cooperative Corporation

Jordan Cooperative Corporation operates under Cooperation Law No. (18) of 1997. It is the official authority which supervises the cooperative sector in Jordan.

### Strategic Objectives

1. Raising the economic, social and cultural level of cooperatives and local communities.
2. Promoting self-reliance to achieve economic and social benefits for cooperatives, pooling efforts and focusing on the optimal use of resources.
3. Spreading cooperative thought and culture in society through media, communication, education and training.
4. Developing the regulatory and legislative environment for the cooperative movement.
5. Building the cooperatives capacities and training cooperatives on the cooperative approaches.

### Vision

A prosperous, independent, comprehensive and self-reliant cooperative movement that considers cooperative principles and values and contributes effectively to the sustainable development of Jordanian society.

### Mission

Cooperatives pursue their mission of providing efficient, high-quality services to the affiliated members within a democratically controlled governance structure.

### Jordan Cooperative Corporation Services

Registration of cooperative societies and liquidation.

1. Monitoring and auditing cooperative societies' accounts and approving their budgets.
2. Providing technical support to cooperative societies and facilitating cooperatives' access to funding agencies.
3. Cooperative education and training, spreading culture and raising awareness of cooperative work significance.
4. Agricultural services by providing improved and sterilized seeds to farmers.

### Core Values

One of the basic goals of cooperative work is to pool individual capacities, unite efforts and resources in production, consumption and services, organize and mobilize work within collective frameworks with the intention of changing work patterns into regular methods and relations according to a legal framework (the association) inspired by the principles and values of self-help, which enables individuals in society to raising their standard of living in economic, social and cultural aspects, which leads to an increase in production, improvement, development, gross domestic product growth that leads to the national income increase towards poverty and unemployment reduction through enhancing cooperative values (self-reliance/ democracy/ equality/ transparency/ justice/ solidarity).

**Number of Cooperatives in Jordan as of 2023 – 1478**

**Number of Cooperative members as of 2023 – 130,396**



## **New Types and Forms of Cooperatives Promoted**

Shared service cooperatives (SSC) Labour-contracting cooperatives (LCC), Platform cooperatives, Renewable energy cooperatives, Multi/stakeholder cooperatives, and social cooperatives.

## **Types of Cooperatives Currently Existing in Jordan**

1. Agricultural cooperatives (348) that carry out multiple activities, including:
  - a. Livestock raising, or fattening, growing fruits and vegetables, and growing fodder crops.
  - b. Adding value to the agricultural product, marketing the agricultural product, and working in most other agricultural activities.
2. Multi-purpose cooperatives (779) that carry out various production and service activities, except for housing projects.
3. Women's cooperatives (77) that work in the field of food industries, knitting, handicrafts, productive activities for rural women, and other related activities.
4. Savings and credit cooperatives aim to provide loans and advance funding to members to provide agricultural and other production requirements.
5. Housing cooperatives (155) aim to purchase land and provide housing for their members.
6. Mutual benefit cooperatives (66), most of which are family cooperatives that aim to provide solidarity and provide support and loans to members and other activities.
7. Tourism cooperatives (36) work in tourism by providing hotel services and promoting the various types of tourism products in Jordan (environmental and agricultural tourism, introducing heritage products, historical tourism, etc.).
8. Consumer cooperatives aim to provide consumer and food supplies to members and the local community.
9. Water user associations aim to regulate the demand for water for farmers in their areas in cooperation with the government.



## المؤسسة التعاونية الأردنية

المؤسسة التعاونية الأردنية تعمل بموجب قانون التعاون رقم (18) لسنة 1997. وهي المظلة الرسمية للقطاع التعاوني في الأردن. وبذلك تتولى الإشراف على القطاع التعاوني من خلال تحقيق الأهداف الاستراتيجية:

1. رفع المستوى الاقتصادي والاجتماعي والثقافي للتعاونيين والمجتمعات المحلية.
2. تعزيز الاعتماد على الذات لتحقيق المنافع الاقتصادية والاجتماعية للتعاونيين وتجميع الجهود والتركيز على الاستخدام الأمثل للموارد.
3. نشر الفكر والثقافة التعاونية في المجتمع من خلال وسائل الإعلام والإتصال والتعليم والتدريب.
4. تطوير البيئة التنظيمية والتشريعية للحركة التعاونية.
5. بناء قدرات الجهات التعاونية وتدريبهم على المناهج الدولية المعتمدة في التعاون.

**الرؤية:** حركة تعاونية مزدهرة ومستقلة وشاملة ومعتمده على الذات، تراعي المبادئ والقيم التعاونية وتساهم بفاعلية في التنمية المستدامة للمجتمع الأردني.

**الرسالة:** تتابع التعاونيات مهمتها المتمثلة في تقديم خدمات فعالة وعالية الجودة للأعضاء المنتسبين لها في إطار هيكل حوكمة يتم التحكم فيه ديمقراطياً.

### وتحقيقاً لهذه الأهداف تقدم المؤسسة الخدمات التالية:

1. تسجيل الجمعيات التعاونية والتصفية.
2. متابعة ومراقبة حسابات الجمعيات التعاونية والتدقيق على دفاتر حساباتها والمصادقة على ميزانياتها.
3. تقديم الدعم الفني للجمعيات التعاونية وتيسير وصول التعاونيات إلى الجهات التمويلية الداعمة.
4. التعليم والتدريب التعاوني للتعاونيات ونشر الثقافة ورفع الوعي بأهمية العمل التعاوني.
5. الخدمات الزراعية المتعلقة بمزارعي الحبوب من خلال تزويدهم بالبذار المحسن والمعقم لهم .

### القيم المؤسسية:

من أهداف التعاون الأساسية تجميع القدرات الفردية وتوحيد الجهود والموارد في حقول الإنتاج والإستهلاك والخدمات، وتنظيمها وحشدتها ضمن أطر جماعية، وتوجيهها بقصد تغيير أنماط العمل الى أساليب وعلاقات منتظمة وفق إطار قانوني (الجمعية) مستلهم من مبادئ وقيم المساعدة الذاتية مما يمكن الأفراد في المجتمع من رفع مستوى معيشتهم من النواحي الاقتصادية والاجتماعية والثقافية، الامر الذي يؤدي الى زيادة في الإنتاج وتحسينه وتطويره والمساهمة في زيادة الناتج المحلي الإجمالي و زيادة الدخل القومي والإسهام في تخفيف حدة الفقر والبطالة من خلال ترسيخ القيم التعاونية (الاعتماد على الذات / الديمقراطية / المساواة / الشفافية / العدالة / التضامن).

بلغ عدد التعاونيات في الأردن بحلول عام 2023 (1478 تعاونية).

بلغ عدد الأعضاء التعاونيين بحلول عام 2023 (130396 تعاوني).



## تشجيع أنواع وأشكال جديدة من التعاونيات في الأردن:

تعاونيات الخدمة المشتركة (SSC)، تعاونيات مقاولات العمل (LCC)، تعاونيات المنصات، تعاونيات الطاقة المتجددة، التعاونيات المتعددة/أصحاب المصلحة، التعاونيات الاجتماعية.

## أنواع التعاونيات الموجودة حاليًا في الأردن:

1. تعاونيات زراعية ويبلغ عددها 348 تعاونية, وتمارس أنشطة متعددة منها:
  - تربية الثروة الحيوانية أو التسمين أو زراعة الفواكة والخضروات.
  - القيمة المضافة للمنتج الزراعي، التسويق للمنتج الزراعي وتعمل في معظم الأنشطة الزراعية الأخرى.
2. تعاونيات متعددة الأغراض ويبلغ عددها 779 تعاونية. وهي تمارس أنشطة إنتاجية متنوعة وخدمية ما عدا المشاريع الإسكانية.
3. تعاونيات نسائية ويبلغ عددها 77 تعاونية. وتعمل في مجال الصناعات الغذائية، وأعمال الحياكة والحرف اليدوية، والأنشطة الإنتاجية الخاصة بالمرأة الريفية وأنشطة أخرى ذات علاقة.
4. تعاونيات التوفير والتسليف تعاونيات تهدف إلى تقديم القروض والسلف المالية للأعضاء ولغايات توفير مستلزمات الإنتاج الزراعي وغيره.
5. تعاونيات إسكانية ويبلغ عددها 155 تعاونية تهدف إلى شراء الأراضي وتأمين السكن لأعضائها.
6. تعاونيات منفعة متبادلة ويبلغ عددها 66 تعاونية وفي غالبها تعاونيات عائلية تهدف إلى التضامن وتقديم الدعم والقروض للأعضاء وأنشطة أخرى.
7. تعاونيات سياحية ويبلغ عددها 36 تعاونية وتعمل في مجالات السياحة من خلال توفير الخدمات الفندقية والترويج للمنتج السياحي في الأردن على اختلاف أنواعه (السياحية البيئية والزراعية والتعريف بالمنتجات التراثية والسياحة التاريخية.. الخ).
8. تعاونيات استهلاكية ويبلغ عددها 4 تعاونيات، تهدف إلى تأمين المواد الاستهلاكية والغذائية للأعضاء والمجتمع المحلي.
9. تعاونيات مستخدمي المياه تهدف إلى تنظيم الطلب على المياه للمزارعين في مناطق عملها، وبالتعاون مع الدولة.